
Beskæftigelsesministerens besvarelse af spørgsmål nr. 20 af 
30. november 2005 fra Folketingets Arbejdsmarkedsudvalg (L 
14). 

Spørgsmål nr. 20: 
I forlængelse af svaret på spørgsmål 16 ønskes oplyst, hvilket grundlag 
regeringen har for det fremsatte lovforslag. Forarbejderne til lovforslaget, 
der dokumenterer behovet for en lovændring, bedes tilsendt udvalget.

Svar:  
Arbejdsgiverne har længe påpeget behovet for ændringer af straffereglerne i 
arbejdsmiljøloven, herunder i arbejdsmiljøstrukturudvalget under Ar-
bejdsmiljørådet.

I forbindelse med arbejdsmiljøreformen valgte regeringen alene – sammen 
med forligspartierne – at kodificere retspraksis så små og store virksomheder 
blev behandlet ens.

Hen over sommeren 2004 fik jeg imidlertid flere henvendelser fra arbejdsgi-
vere, der fandt det urimeligt og uretfærdigt, at de fik bøder for overtrædelse 
af arbejdsmiljøloven, selvom de havde gjort alt for at sikre et godt arbejds-
miljø, og medarbejderne alligevel så stort på reglerne. 

Jeg undersøgte derfor mulighederne for at ændre arbejdsmiljøloven, fordi jeg 
godt kunne forstå, at arbejdsgiverne i nogle situationer følte sig urimeligt be-
handlet. Samtidig overvejede jeg, hvordan medarbejderne kunne gøres mere 
bevidste om deres del af ansvaret for arbejdsmiljøet og dermed bidrage til, at 
arbejdsmiljøreglerne efterleves inden for deres arbejdsområde.  

Mine og regeringens overvejelser førte til, at problemstillingen blev en del af 
regeringsgrundlaget og at løsningen nu ligger i form af et lovforslag.
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